
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty, 
Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu oraz Komisji Rewizyjnej 

w dniu 17 grudnia  2024 roku 
o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 13 radnych /P. Gręźlikowski/
Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzy Koralewski.

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski  –  o  godzinie  1400 otworzył  wspólne  posiedzenie 
Komisji  i  po  powitaniu  Radnych  i  zaproszonych  gości  stwierdził  kworum  pozwalające  na 
podejmowanie prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe. 
2. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 
3. Zapytania, sprawy różne. 
4. Zakończenie. 

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski  –  odczytał  treść  porządku  posiedzenia 
i  poinformował,  że  o  godz.  1500 odbędzie  się  nadzwyczajna  Sesja  RM,  po  której  zakończeniu 
zostanie wznowione posiedzenie Komisji. Następnie zapytał czy ktoś ma uwagi.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 
Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska –  poinformowała, że w pierwszej kolejności 
zostaną  omówione  projekty  uchwał,  które  będą  podejmowane  na  X  nadzwyczajnej  Sesji  RM 
o godz. 1500 . Pierwszy projekt uchwały omówi Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska.

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska  – omówiła projekt uchwały dotyczący:

• udzielenia    pomocy    finansowej Powiatowi Toruńskiemu na  realizację zadania 
bieżącego pn. „EU-geniusz w świecie naukowych żywiołów".

Przewodniczący Komisji   Jerzy Koralewski – zapytał jaki będzie zysk w gotówce i wyposażeniu 
dla szkoły po udzieleniu pomocy finansowej. 

Kierownik ref. EOiW Monika Kozińska  – odpowiedziała, że całkowity koszt realizacji zadania 
wynosi 1 641 593,81 zł, wkład własny wynosi 164 000,00 zł. 
Nikt z radnych nie miał więcej pytań.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska –  poinformowała, że kolejne dwa ;projekty 
uchwał  dotyczą  skargi,  która  wpłynęła  do  Rady  Miejskiej.  Poprosiła  Przewodniczącą  Komisji 
Skarg, Wniosków i Petycji o przedstawienie projektów uchwał. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Aleksandra Jaguś  – poinformowała, że 
w dniu  12 grudnia 2024 roku odbyło się posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, celem 
rozpatrzenia skargi z dnia  18  listopada  2024  roku  na  bezczynność  terminową  Pana  Burmistrza 
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i  Panią  Prezes  Zakładu  Gospodarki  Komunalnej  i  Mieszkaniowej  w  Kowalewie  Pomorskim. 
W  pierwszej  kolejności  zgodnie  z  procedurą  i  opinią  Radcy  Prawnego  rozpatrzono  skargę 
dotyczącą  Prezes  ZGKiM  i  jednogłośnie  stwierdzono,  że  skargę  należy  przekazać  do  rady 
nadzorczej  spółki.  W drugiej  części  została  rozpatrzona skarga na Burmistrza Miasta,  która  po 
wysłuchaniu wyjaśnień Pana Burmistrza została uznana za bezzasadną, W porozumieniu z BRM 
przygotowane zostały dwa projekty uchwał w sprawie: 

• przekazania  zgodnie  z  właściwością  skargi  na  działalność  Prezesa  Zakładu  Gospodarki 
Komunalnej Sp. z o.o. w Kowalewie Pomorskim, 

• rozpatrzenia skargi z dnia 18 listopada 2024 roku na działania Burmistrza Miasta Kowalewo 
Pomorskie, 

Wszyscy Radni otrzymali projekty uchwał w przedmiotowej skardze. Zapytał czy ktoś ma pytania.

Przewodniczący  Komisji    Jerzy  Koralewski  –  uważa,  że  w  projekcie  uchwały  w  sprawie 
rozpatrzenia  skargi  z  dnia  18  listopada  2024  roku  na  działania  Burmistrza  Miasta  Kowalewo 
Pomorskie,  nie  ma stwierdzenia  o  tym,  że  należałoby poinformować skarżącą  o  bezzasadności 
skargi. Zapytał czy jest to zgodne z prawem. 

Kierownik  BRM  Donata  Pilarska  –  Mądry –  poinformowała,  że  w  udzielanej  odpowiedzi 
Skarżąca  otrzymuje  pismem  przewodnim  odpowiedź  wraz  z  załącznikami,  którymi  są  podjęte 
uchwały. Z przepisów prawa wynika, że Skarżącą należy powiadomić o rozstrzygnięciu skargi. 

Przewodniczący Komisji   Jerzy Koralewski  – uważa, że uzasadnienie do uchwały dotyczącej 
rozpatrzenia  skargi  z  dnia  18  listopada  2024  roku  na  działania  Burmistrza  Miasta  Kowalewo 
Pomorskie,  jest  zbyt  obszerne.  Niektóre  zagadnienia  powinny  być  zawarte  w  uzasadnieniu  do 
uchwały w sprawie przekazania  zgodnie  z  właściwością  skargi  na działalność Prezesa Zakładu 
Gospodarki Komunalnej Sp. z o.o. w Kowalewie Pomorskim. 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Aleksandra Jaguś  – poinformowała, że 
w uzasadnieniu zamieszczona jest odpowiedź Pana Burmistrza, na której podstawie uznano skargę 
za bezzasadną. 

Kierownik  BRM  Donata  Pilarska  –  Mądry –  poinformowała,  że  projekty  uchwał  były 
konsultowane z Radcą Prawnym, który nie wniósł żadnych zastrzeżeń. Projekty uchwał dotyczące 
skarg,  były zawsze przygotowywane w takiej  formie.  Do tej  pory organ nadzorczy nie wnosił, 
żadnych uwag do uchwał. 
W wyniku dyskusji  ustalono,  że  zostanie  do ustalone z   Radcą Prawnym, przed rozpoczęciem 
nadzwyczajnej Sesji RM. 

Nikt z Radnych nie miał więcej uwag do przedstawionych projektów uchwał.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska   – poinformowała, że kolejne dwa projekty 
uchwał omówi Pani Skarbnik.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – omówiła projekty uchwał dotyczące:

• zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie na lata 2024-2045,
• zmiany uchwały budżetowej na rok 2024.
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Nikt z radnych nie miał pytań do przedstawionych projektów uchwał.

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  –  Sałatowska   –  poinformowała,  że  zostały  już 
przedstawione wszystkie projekty uchwał, które będą podejmowane na X nadzwyczajnej Sesji RM. 
Dodała, że w dalszej części posiedzenia komisji zostaną omówione kolejne projekty uchwał, które 
będą  podejmowane  na  sesji  30  grudnia  2024  roku.   Dwa kolejne  projekty  uchwał  zostały  już 
dokładnie omówione z poszczególnymi Komisjami, więc nie będą już omawiane po raz kolejny, są 
to projekty uchwał w sprawie:

•  przyjęcia planów pracy stałych Komisji Rady Miejskiej na rok 2025,

• uchwalenia ramowego planu pracy Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim na 2025 rok,

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionych projektów uchwał.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – omówiła projekt uchwały w sprawie: 

• zasad i trybu przeprowadzania Kowalewskiego Budżetu Obywatelskiego.

Przewodniczący Komisji   Jerzy Koralewski – uważa, że należy zastanowić się nad modyfikacją 
budżetu obywatelskiego i przyjąć inną koncepcję. 

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – wyjaśniła, że dwukrotnie był konsultowany projekt 
uchwały, w których nikt nie wziął udziału.  

Przewodniczący Komisji   Jerzy Koralewski – poinformował, że zgodnie z art. 5a  ust. 6 ustawy 
o  samorządzie  gminnym,  środki  wydatkowane  w  ramach  budżetu  obywatelskiego  mogą  być 
dzielone na pule obejmujące całość gminy i jej części lub kategorie kwotowe projektów dotyczące 
całości  obszaru  gminy  lub  jej  części.  Wyjaśnił,  że  obecnie  w  budżecie  obywatelskim  jest 
przeznaczona jedna kwota i wybierany jest jeden projekt.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – wyjaśniła, że jeżeli w budżecie obywatelskim jest 
przeznaczona kwota w wysokości 200 000,00 zł, a wygra projekt za 100 000,00 zł, to w kolejce 
wchodzi następny projekt. 

Przewodniczący  Komisji    Jerzy  Koralewski  – zaproponował  by  podzielić  środki  z  budżetu 
obywatelskiego na pulę miejską  i wiejską. 1/3 środków z budżetu byłaby przeznaczona dla obszaru 
miejskiego, a 2/3 środków na obszar wiejski. Teren wiejski podzielić na 4 podokręgi.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – wyjaśniła, że można nad tym pomyśleć przyjmując 
następny Budżet Obywatelski. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski –  poinformował,  że pomysł   ten nie jest  na przyszły rok. 
Kwota przeznaczona na budżet obywatelski, w skali Gminy jest nieduża i podzielenie  spowoduje, 
że nie będzie można w nic zainwestować. Zostało przyjęte założenie, że budżet obywatelski jest 
procentową kwotą od budżetu Gminy, więc siłą rzeczy kwota ta z roku na rok będzie rosła. 

W wyniku dalszej dyskusji ustalono, że budżet obywatelski zostaje na takich samych zasadach jak 
do tej pory. 

Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  –  Sałatowska  – przedstawiła,  kolejny  projekt  uchwały 
w sprawie:
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• zarządzenia  terminów  przeprowadzenia  wyborów  sołtysów,  członków  rad  sołeckich, 
członków komisji rewizyjnych oraz przewodniczących zarządów, członków zarządów oraz 
członków komisji rewizyjnych samorządów osiedlowych. 

Nikt z radnych nie miał uwag do przedstawionego projektu uchwały.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – omówiła projekt uchwały w sprawie: 

• wyrażenia zgody na rozszerzenie współpracy podjętej w ramach Stowarzyszenia Miejskiego 
Obszaru Funkcjonalnego Torunia.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  Metropolie  są  w  hierarchii  rządowej 
traktowane  są  pierwszoplanowo.  Wszystko  zależy  od  tego  czy  MOFT  zostanie  uznany  za 
Metropolię.  Prezydent Miasta Torunia wraz z włodarzami czynią wszelkie starania,  aby tak się 
stało. Metropolia liczyłaby około 460 000 mieszkańców. Byłby to bardzo duży udział społeczny. 
Środki przekazywane na takie Stowarzyszenie Metropolitarne są o wiele większe. Poszczególne 
jednostki samorządowe stałyby się Jednostką Metropolitarną. 

Nikt z Radnych nie miał uwag do projektu uchwały.

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska  – poinformowała, że ostatnie dwa projekty 
uchwał  zostały  omówione  podczas  posiedzenia  Komisji  w  dniu  3  grudnia  tj.  projekty  uchwał 
w sprawie:

• uchwalenia  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Kowalewo  Pomorskie  na  lata 
2025-2045,

• budżetu na 2025 rok.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że w dniu 27 grudnia zostaną przesłane do 
Radnych jeszcze projekty uchwał w sprawie:

• zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie na lata 2024-2045,
• zmiany uchwały budżetowej na rok 2024.

W wyniku dyskusji ustalono, że w dniu 30 grudnia, godzinę przed sesją zostanie zorganizowane 
spotkanie z wszystkimi Radnymi.

Przewodniczący Rady Marcin Dunajski – odczytał Radnym treść pisma dotyczącego możliwości 
sfinansowania  małej  koparki  dla  Spółki  Wodnej  działającej  na  terenie  naszej  Gminy.  Pismo 
wpłynęło do wiadomości do Rady Miejskiej. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – przedstawiła zarys dotyczący obchodów 750 – lecia nadania 
praw miejskich.

Przewodniczący  Komisji    Jerzy  Koralewski  –  uważa,  że  obchody  powinny  odbyć  się 
w Kowalewie Pomorskim.

Przewodniczący Rady Marcin Dunajski – odpowiedział, że ks. Proboszcz jedyny wolny termin 
mszy ma na godz. 815.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – zgadza się z wypowiedzią Radnego Jerzego Koralewskiego, 
że obchody powinny odbywać się w Kowalewie. Poinformował, że  obchody będą trwały  cały  rok 
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jubileuszowy  i  rozpoczną  się  19  stycznia  2025  roku.  Uroczystość  obchodów  rozpocznie  się 
otwarciem  i  poświęceniem  Centrum   integracji  i  kultury  w  Wielkiej  Łące.  Główna  impreza 
obchodów odbędzie się w miesiącach letnich w Kowalewie. 

Radna Jolanta Wypych – uważa, że mieszkańcy Wielkiej Łąki zasłużyli na oddzielną imprezę, 
nie powiązaną z obchodami 750 – lecia nadania praw miejskich. Uważa, że obchody 750- lecia 
nadania praw miejskich powinny się odbyć w Kowalewie Pomorskim. 

Przewodniczący Rady Marcin Dunajski – poinformował, że pierwotnie miało tak być, jednak 
msza w kościele wszystko koliduje. W Kowalewie Proboszcz nie wyraża zgody na wprowadzenie 
sztandaru Gminy do Kościoła. 

O godz. 1450  Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski ogłosił przerwę. O godz. 1515 wznowiono 
posiedzenie Komisji.

Ad.3. Zapytania, sprawy różne. 

Radna Jolanta Wypych – w imieniu jednego z Radnych powiatowych zapytała, dlaczego Radni 
powiatowi nie są zapraszani na Sesje Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim. 

Przewodniczący  Rady  Marcin  Dunajski –  poinformował,  że  zostało  ustalone 
z  Przewodniczącym  Rady  Powiatu,  że  na  nasze  sesje  zapraszani  są  tylko  Starosta  Powiatu 
i  Przewodniczący  Rady  Powiatu,  natomiast  na  sesje  do  Powiatu  zapraszani  są  Pan  Burmistrz 
i Przewodniczący Rady Miejskiej. Dodał, że Sesje Rady Miejskiej w  Kowalewie Pomorskim są 
otwarte  i  każdy  może  brać  w nich  udział.  Zadeklarował,  że  każdemu Radnemu powiatowemu 
udzieli głosu podczas Sesji. 

Przewodniczący Komisji   Jerzy Koralewski – poinformował, że Przewodniczący Rady Miejskiej 
w Kowalewie Pomorskim, nie uczestniczył jeszcze w żadnej sesji Rady Powiatu.

Przewodniczący  Rady  Marcin  Dunajski –  zgodził  się  z  Przewodniczącym  Komisji  Jerzym 
Koralewskim, nie uczestniczył w żadnej Sesji Rady Powiatu. 

Przewodniczący Komisji   Jerzy Koralewski – poinformował, że jeżeli zdarzają się takie sytuacje 
Przewodniczący może scedować na któregoś z Radnych. 

Przewodniczący Rady Marcin Dunajski – poinformował, że Sesje w Powiecie są również otwarte 
i  każdy  Radny  może  w  nich  uczestniczyć.  Głos  również  zostanie  udzielony  Radnym  przez 
Przewodniczącego Rady Powiatu. 

Radny Jarosław Wiśniewski – zapytał czy będzie oczyszczony i pogłębiany staw w Mlewcu.

Kierownik ref. GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że firma, która budowała wiatraki 
w Mlewcu, w ramach gratyfikacji  miała to wykonać,  jednak z uwagi na potrzebne pozwolenia 
wodno  –  prawne   nie  zostało  to  wykonane.  W  zamian  za  to  zostało  postawione  ogrodzenie.  
Na chwilę obecną nic więcej nie zostanie zrobione. 

Radny Jarosław Wiśniewski – zapytał czy sprzęt spółki wodnej jest przystosowany do wykonania 
takiego zadania.

Kierownik  ref.  GKiM  Paulina  Wiśniewska –  poinformowała,  że  w  pierwszej  kolejności 
musiałaby być wykonana dokumentacja, co wiążę się z dodatkowymi kosztami. 
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Radny Piotr Sęk – zawnioskował o wyznaczenie punktów czerpania wody, z których OSP będzie 
mogła korzystać podczas pożaru. Wyjaśnił, że po ubiegłorocznym pożarze w Mlewcu przekazano 
sołtysom,  by  takie  punkty  zostały  wyznaczone,  jednak  żaden  sołtys  nie  ma  tego  w  swoich 
obowiązkach  i  do tej pory nie powstał żaden punkt.

Radny Stanisław Kaznowski – zawnioskował, o wyczyszczenie przepustu w Marianach od ujęcia 
wody  w  kierunku  przejazdu  kolejowego.  Zanieczyszczony  przepust   obecnie  jest  powodem 
zalewania rolnikom pól. Miała to wykonać firma, która realizowała zadanie na ujęciu wody lub 
Spółka Wodna. Dodał, że w tamtym miejscu jest zrzut wody z ujęcia. Wyjaśnił, że taki wniosek 
składał już wcześniej.

Kierownik ref. GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że zostanie to sprawdzone.

Przewodniczący  Rady  Marcin  Dunajski –  podziękował  Radnym  za  zebrane  pieniądze  na 
Szlachetną Paczkę. Poinformował komu i w jakiej formie ta paczki zostaną przekazane. 

Radny Grzegorz Perełka – zapytał czy ktoś z Urzędu nadzoruje jak wykonywane są zjazdy na 
drodze w Bielsku. Uważa, że są wykonane nieprawidłowo. 

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – poinformowała, że tak. Wyjaśniła, że kąt zjazdów 
wykonany jest zgodnie z projektem. Wjazdy robione są w granicach pasa drogowego. 
Zadeklarowała, że pojedzie i jeszcze raz sprawdzi wjazdy na tej drodze.

Kierownik ref. GKiM Paulina Wiśniewska – przedstawiła informacje na temat konkursu na 
Iluminację świąteczno – noworoczną. Ustalono kto będzie brał udział w objeździe (Zyta 
Szymańska, Wojciech Małkiewicz, Piotr Sęk). 

Przewodniczący  Komisji    Jerzy  Koralewski  –  zapytał  czy  wpłynęły  już  pieniądze  na  wóz 
strażacki od sponsorów. 

Skarbnik Gmina Magdalena Górna – poinformowała, że do godziny 1000 nie wpłynęły jeszcze 
żadne środki. 

Przewodniczący Komisji   Jerzy Koralewski – zapytał  kiedy zostanie uruchomione oświetlenie 
na ul. Mikołaja z Ryńska i ul. Narcyzowej.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – poinformowała, że podłączenie oświetlenia wymaga 
podłączenia  do  skrzynki,  na  które  czeka  się  do  14  miesięcy.  Niezwłocznie  po  otrzymaniu 
warunków i podpisaniu umowy oświetlenie zostanie podłączone. 

Przewodniczący  Komisji    Jerzy  Koralewski  –  zapytał  kto  będzie  miał  patronat  medialny 
nadjubileuszem 750 – lecia nadania praw miejskich. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – poinformowała, że nie będzie patronatu medialnego.

Przewodniczący  Komisji    Jerzy  Koralewski  –  zapytał  czy  będzie  przygotowany  medal  dla 
zasłużonych dla rozwoju miasta i gminy Kowalewo. 

Sekretarz Gminy Monika Piróg – odpowiedziała, że będą wręczane na Sesji tylko odznaczenia 
państwowe.
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Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – zapytała czy SIM wyczyścił drogę.

Radny Wojciech Małkiewicz – tak, po każdym dniu droga jest czyszczona. 

Ad.4. Zakończenie.

Wobec  wyczerpania  porządku  posiedzenia  Przewodniczący  Komisji  o  godzinie  1540 zamknął 
posiedzenie Komisji.
Protokół zawiera 9 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska

                                                                                                            PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
                                                                                                  OŚWIATY, KULTURY, SPORTU I ZDROWIA
                                                                                                                     / -/ Jerzy Koralewski


